
 

نقش پزشکان عمومی در کاهش مراجعات 
غیرضروری به متخصصان 

کید بر ضرورت   معاون بهداشت وزارت بهداشت ضمن تأ
اصلاح نظام ارجاع و پزشک خانواده، بر نقش پزشکان عمومی در 
کاهش مراجعات غیرضروری به متخصصان و بهینه سازی منابع 
کید کرد. به گزارش ایسنا، دکتر علیرضا رئیسی، معاون بهداشت  تأ
وزارت بهداشت، در اجلاس معاونین بهداشت دانشگاه های 
، ضمن تشریح چالش های موجود در اجرای  علوم پزشکی کشور
برنامه پزشکی خانواده و نظام ارجاع، به بررسی سامانه های 
کید بر لزوم اتخاذ  پرونده الکترونیک سلامت پرداخت. وی با تأ
رویکردی کارشناسی در جلسات سیاست گذاری، اظهار کرد: در 
اینگونه نشست ها باید به جای پرداختن صرف به مشکلات، 
به دنبال ارائه راهکارهای اجرایی و عملیاتی باشیم. ورود به 
گاهی و تعهد است و نباید  مسئولیت های مدیریتی مستلزم آ
تنها با نگاه به محدودیت ها و چالش ها، از انجام وظایف اساسی 
غافل شد. معاون بهداشت وزارت بهداشت با اشاره به تجربیات 
خود در نظام سلامت افزود: بیش از ۲۰ سال در حوزه بهداشت 
فعالیت داشته ام و به خوبی می دانم که همواره مشکلاتی از قبیل 
کمبود منابع و محدودیت های اقتصادی وجود داشته است. با 
این حال، مسئولیت پذیری اقتضا می کند که در هر شرایطی به 
وظایف خود عمل کنیم و برای ارتقای نظام سلامت تلاش کنیم. 
رئیسی همچنین به دوران بحران کرونا اشاره و تصریح کرد: در آن 
دوران شاهد زحمات بی وقفه مدیران و کادر بهداشت و درمان 
کشور بودیم. این روحیه ایثار و از خودگذشتگی باید همچنان 
کید کرد: تغییرات  در نظام سلامت حفظ شود. وی در ادامه تأ
مدیریتی نباید مانعی برای تداوم تلاش ها در حوزه بهداشت و 
سلامت باشد. همه ما در هر جایگاهی که هستیم، باید متعهدانه 
به وظایف خود ادامه دهیم و برای بهبود شرایط تلاش کنیم. 
کید کرده ام، این است  نکته ای که همواره به مدیران ستادی تأ
که نباید در دام مشکلات گرفتار شویم. مشکلات باید شفاف و 
جدی بررسی شوند، اما نباید ما را از مسیر اصلی دور کند. وی 
به اهمیت مدیریت چالش ها در نظام سلامت اشاره کرد و افزود: 
بازدید و نظارت تنها برای شناسایی مشکلات نیست، بلکه باید 
در جهت بهبود شرایط و ارائه راهکارهای عملیاتی حرکت کنیم. 
رئیسی در ادامه با اشاره به اهم برنامه های معاونت بهداشت 
اشاره و تصریح کرد: یکی از اصلی ترین موضوعات، بحث جوانی 
جمعیت است که باید با پشتوانه علمی و اعتقاد قلبی پیگیری 
شود. متأسفانه هنوز بسیاری از مسئولان به این امر باور ندارند 
و اقدامات انجام شده در این حوزه کافی نیست. مطالبه گری در 
این زمینه، وظیفه اصلی ماست. نباید اجازه داد که این موضوع 
در حاشیه قرار گیرد. لازم است از تمامی دستگاه ها گزارش های 
مستمر دریافت کرد و به  طور منظم ارائه شود. وی همچنین 
نقش دانشگاه ها و استانداری ها را در این زمینه مهم دانست 
کرد: مساله جوانی جمعیت و سلامت نباید تنها به  و بیان 
معاونت های بهداشت محدود شود، بلکه استانداران، مسئولان 
استانی و سایر نهادهای اجرایی نیز باید در این زمینه فعال 
باشند. نگاه دبیرخانه ای به این موضوع کافی نیست و باید همه 
مسئولان در سطوح مختلف به میدان آیند و به آن اعتقاد داشته 
باشند. معاون بهداشت وزارت بهداشت با اشاره به چالش های 
نظام سلامت کشور خاطرنشان کرد: ارزیابی وضعیت سلامت در 
کشور نشان می دهد که شرایط با انتظارات مطلوب فاصله دارد. 
مشکلاتی نظیر افزایش هزینه های درمان، محدودیت منابع و 
چالش های مالی، فشار مضاعفی بر سیستم سلامت وارد کرده 
است. در این میان، تمرکز اصلی بر تأمین تجهیزات پزشکی 
بوده، در حالی که برخی مسائل اساسی حوزه بهداشت، همچون 
شاخص های تغذیه ای و جمعیت، نیازمند توجه و برنامه ریزی 
کید بر لزوم تغییر نگرش در مدیریت  جدی تری است. وی با تأ
نظام سلامت افزود: نباید اجازه دهیم که این مشکلات ما را از 
مسیر اصلی منحرف کند. لازم است با نگاهی جامع و علمی، 
برنامه ریزی دقیق تری برای بهبود شاخص های سلامت کشور 
داشته باشیم و در این مسیر از تمامی ظرفیت های موجود 
استفاده کنیم. وی افزود: اجرای صحیح نظام ارجاع و پزشک 
خانواده نیازمند نظارت دقیق و ساماندهی اصولی است. در 
، بسیاری از بیماران مستقیما به پزشکان متخصص  حال حاضر
و فوق تخصص مراجعه می کنند، در حالی که طبق استانداردهای 
جهانی، ۸۵ درصد خدمات سلامت را می توان در سطح پزشکان 
عمومی ارائه داد. این در حالی است که در کشور ما، روند کاملاً 

برعکس است. 

 شهرداری
شهرک مرتضی گرد که در حال حاضر جمعیت زیادی در آن 
زندگی می کنند از لحاظ بهداشت و جمع آوری زباله در حد صفر 
کثرا زباله ها و آشغال ها در خیابان رها شده و بوی بدی  است و ا
در اطراف این شهرک می باشد. از مسئولان شهرداری درخواست 
رسیدگی به سرکشی به این محله را داریم تا مشکلات اهالی این 

منطقه مرتفع گردد.
سهیلازمرتضیگرد

سود بانک  ها
سود پولی که بانک ها به مشتری ها می دهند واقعا خیلی کم 
است ولی بانک ها با این پول مشتری ها سودهای بالاتری به 
دست می آورند. از مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای 

این موضوع کنند.
فراهانیازتهران

تعرفه پزشکی 
به اطلاع وزیر محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در  پزشکی  خدمات  تعرفه  حد  از  بیش  گرانی  می رساند: 
کز  بیمارستان های دولتی و عدم رسیدگی دقیق به بیماران در مرا
درمانی به ویژه درمانگاه ها، نارضایتی مردم را به دنبال داشته است. 
از این رو، بیمارانی که برای ویزیت به درمانگاه ها مراجعه می کنند، 
پزشکان مربوطه به دلیل ازدحام مردم آن طور که باید برای معاینه 

بیماران وقت نمی گذارند که مشکلاتی را به وجود آورده است. 
جمشیدیازتهران

  آرمانملی–شفقمحمدحسینی:هرروز از ابتدای 
هفته، درکنار همه اخباری که روزانه به چشم می آید، روزی 
نیست که خبری از تصادف نباشد. چه تصادفات بین شهری 
. این تصادفات متاسفانه  و چه تصادفات در داخل شهر
در روزهای تعطیل و پایانی هفته بیشتر است. جمعه ها 
با مرور تیتر خبرها با خود می گویم که کاش امروز خبری از 
تصادف تازه نباشد، اما این آرزو با دیدن اولین خبر تلخی 
 ، که می خوانم بر باد می رود. تلخ ترینش در هفته های اخیر
گونی اتوبوس دانش آموزان کرمانی بود، که سبب  خبر واژ
، یک مربی و یک پسربچه شد.  مرگ چهار دانش آموز دختر
گونی این اتوبوس، نقص  ، دلیل واژ طبق اعلام هلال احمر
فنی ترمز بود. اما این تنها حادثه ای نبود که اتفاق افتاد. 
همین امروز خبر حداقل دو تصادف را خواندم، که متاسفانه 
منجر به فوت افراد شد. حالا با نزدیک شدن به تعطیلات 
، که اغلب افراد تصمیم به سفر می گیرند تا از تعطیلات  نوروز
دوهفته ای خود، نهایت استفاده را کنند، متاسفانه هر سال 
شاهد حجم بالای تصادفات جاده ای هستیم. امسال با 
نزدیک شدن به تعطیلات نوروزی، پلیس راهور تصمیم به 
خ جریمه ها در این ایام گرفته است، تا  افزایش 3۰درصدی نر
شاید راه حلی برای کاهش تصادفات جاده ای باشد. هرچند 
این راه حل، شاید در کوتاه مدت اثرگذار باشد، اما نیازمند 
اقدام جدی تری هستیم. دلایل حجم بالای تصادفات در 
ایران، چندگانه و پیچیده است و نمی توان تنها به یک عامل 
کتفا کرد. بخشی از آن برمی گردد به عوامل  در این میان ا
انسانی، مانند سرعت و سبقت غیرمجاز و یا خواب آلودگی و 
خستگی رانندگان، بخشی از آن مربوط به جاده های ناایمن 
و معابر خطرآفرین است و بخش دیگری از آن هم به دلیل 
کیفیت نه چندان استاندارد و نامناسب خودروهای تولید 
داخل است. حالا باید دید آیا این افزایش جریمه ها اثرگذاری 
چندانی در کاهش تصادفات خواهد داشت، یانه؟ رئیس 
پلیس راهور خبر از برخورد و نظارت جدی تری با متخلفان 
داده است. سردار سید تیمور حسینی، رئیس پلیس راهور 
فراجا از افزایش نرخ جریمه در ایام نوروز خبر داد  و گفت: نرخ 
جریمه در نوروز یک سوم بیشتر از ایام عادی اعمال خواهد 
شد. رئیس پلیس راهور فراجا با اشاره به حادثه تلخ کرمان 
گفت: همان طور که با تعاونی متخلف و مرکز معاینه فنی که 
بدون بررسی، مجوز معاینه فنی برای اتوبوس مستعمل صادر 
کرده بودند برخورد شد، از این پس نیز با هرگونه ترک فعل یا 
کوتاهی شرکت های حمل ونقل که منجر به وقوع تصادفات 
شود، برخورد جدی خواهیم داشت. این نظارت ها در ایام 

عید پررنگ تر خواهد شد. 
راستایجلوگیریازتصادفات   تلاشدر

کید  در همین راستا، رئیس سازمان اورژانس کشور هم با تا
بر اینکه روند افزایش شمار مصدومان و معلولان حوادث 
گفت: باید تلاش ما معطوف  ترافیکی نگران کننده است، 
، به کاهش  به جلوگیری از تصادفات باشد. جعفر میعادفر
۱۰ درصدی مرگ و میر در بهار امسال نسبت به سال قبل 
اشاره کرد و گفت: مصدومان ترافیکی روبه افزایش است که 
گونی در  ، کاهش واژ نیازمند اقدامات جدی است. میعادفر
3۰ کیلومتری مناطق شهری را ناشی از ایجاد استراحتگاه و 
تفرجگاه ها دانست و اضافه کرد: این مساله باید تقویت شود. 
کارشناس ایمنی ترافیک،  کری،  در همین راستا، هرمز ذا
خ جریمه ها سبب کاهش به »آرمان ملی«  درباره افزایش نر
گفت: جریمه و یا اعمال مقررات یکی از الزامات مدیریت 
کاهش تصادفات  ترافیک، ایمنی است و قطعا اثرش در 

هست. این یک اصل پذیرفته شده، هم در ایران و هم در 
دیگر کشورهای جهان است و تجربه هم این را ثابت کرده 
است. اینکه تا چه حد اثرگذار است، باید مطالعاتی در قبل 
و بعد افزایش جریمه ها صورت گیرد و بتوان براساس آن نظر 
قطعی داد. نکته ای که دارد این است که ببینید ما جریمه ها 
کنون  را به هر میزانی که می خواهیم انجام دهیم، اینکه آیا ا
عدد جریمه ها عدد مناسبی است یا نه، مثلا جریمه سرعت 
غیرمجاز بر فرض مثال، ۵۰۰هزارتومان، این بهتر است یا عدد 
بیشتر مثلا بالای یک میلیون تومان، یک بحث مقایسه ای 
کنون عددی که سال گذشته افزایش پیدا  با جهان است، ا
کرد، به لحاظ مقدار مطلق عدد جریمه ها، باتوجه به شرایط 
، شرایط اجتماعی، به نظر در مقایسه با دیگر  اقتصادی کشور
کشورها و تناسباتی که ما در نظر می گیریم، عدد مناسبی است. 

 میزانکشفتخلفمهماست
وی درباره اثرگذاری اعمال جریمه ها نیز افزود: بحث 
اثرگذاری آن، مساله دیگری است. مساله اعمال مقررات، 
، به ویژه مثلا در بحث  به خصوص در جرایم حادثه ساز
سرعت، بحث کشف تخلف است. شما راننده را هم شناسایی 
کنید و جریمه را هم پرداخت نکند، آن جریمه اثرچندانی 
نخواهد داشت و این را مطالعات نشان می دهد و ما در 
ایران هم یک مطالعه مشترکی با سازمان جهانی بهداشت 
داشتیم که این مساله را نشان می داد. شما باید درصد 
بالایی از تخلفات را کشف کنید، از این ۵۰ درصد، باید بالای 
۵۰ درصد جریمه ها را در زمان مناسب پرداخت کنند، که 
این جریمه ها اثرگذار باشد. آیا ما این میزان کشف تخلف را 
داریم؟ آیا اصلا می دانیم چه میزان تخلف انجام می شود یا 
نه؟ این نکته ای است که نه تنها در ایران بلکه در همه جای 
دنیا باید مدنظر قرار بگیرد. پس جریمه و اعمال مقررات ابزار 
پلیس راه به عنوان مسئول اعمال مقررات در کشور است. 
اثرگذاری اش برمی گردد به میزان کشف تخلف. برمی گردد به 
اینکه جریمه در زمان مناسب پرداخت شود و آن زمان است 
که می شود بررسی کرد که چه میزان تخلفات کاهش پیدا 
کرده است و بعد بعنوان نتیجه نهایی یا خروجی نهایی که 
کاهش تصادف و کشته است، و بسنجیم که آیا اثرگذار بوده 
است یا نه، در کنار سایر پارامترهایی که در مدیریت ترافیک 

و ایمنی نیاز هست. 

 بازهزمانیطولانیپرداختجریمه
کنون ایران، درباره جریمه ها و  کری درباره اینکه شرایط ا ذا
قوانین رانندگی افزود: همه می دانیم که ما یک بازه زمانی دو 
ماهه برای پرداخت جریمه داریم. این دوره زمانی بلندمدتی 
کشورها مقایسه می کنیم. پس آن  است وقتی آن را با دیگر 
گر انجام شود، در بازه زمانی  کشف تخلف که در بالا ذکر کردیم ا
کند تحت  که راننده احساس  مناسبی پرداخت نمی شود، 
کنترل و نظارت است و آن کشف تخلف و اعمال مقررات اثرگذار 
بوده است. این کارشناس ایمنی ترافیک، در ادامه بیان کرد: 
کنون چقدر  مساله بعدی این است که میزان کشف تخلف ا
، آیا  است؟ آیا درصد مناسبی از متخلفان تخلفات حادثه ساز
شناسایی می شوند و اعمال جریمه می شوند و آیا پرداخت 
انجام می دهند؟ به نظر می آید طبق بررسی هایی که صورت 
گرفته است، طبق آمار و ارقام، نشان می دهد که ما در کشف 
تخلف آنقدر موفق عمل نکرده است. این مساله دلیل بر ضعف 
عملکرد پلیس راهور نیست. به هرحال ما نیاز به تکنولوژی و 
نیروی انسانی داریم. باید همه این پارامترها و زیرساخت ها 
انجام بشود، تا آن میزان کشف صورت بگیرد. اما شرایط کشف 
که ما باید  تخلف و به خصوص پرداخت، شرایط محکمی 
اعمال کنیم تا انجام شود، در ایران قوانین ما این اجازه را چون 
نمی دهد و بازه زمانی طولانی مدت است و پرداخت در زمان 
مناسبی صورت نمی گیرد، و به دلیل زیرساخت ها و تجهیزات 
ضعیف و حتی دوربین هایی که باید وزارت راه و شهرسازی و 
شهرداری ها کار بگذارند، زیرساخت ها مناسب نیست، که آن 
میزان کشف تخلف خوبی صورت بگیرد و باید قوانین ما اجازه 
دهد که این جریمه ها در بازه زمانی مناسب انجام شود، که 
کری با اشاره به بار روانی  اثرگذاری بیشتری داشته باشد. ذا
گرچه برای بازه زمانی  افزایش جریمه ها گفت: افرایش جریمه ا
کوتاه مدت اثر روانی دارد، اما در آن بازه زمانی کوتاه مدت، ما 
چه ارتقایی در زیرساخت ها، توان پلیس و توان راه و شهرسازی 
و شهرداری ها ایجاد می کنیم، که کشف تخلف هم صورت بگیرد؟ 
پس ما به همان میزانی که در گذشته کشف تخلف می کردیم، 
در ادامه هم در حالت خوشبینانه، همین میزان کشف تخلف 
را داریم، با همان قوانینی که داشتیم. پس اثرگذاری چندانی 
را نمی شود انتظار داشت. باید مقداری قوانین را تغییر داد که 

پرداخت جریمه اثرگذاری لازم را بر رفتار راننده داشته باشد. 
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 لزوم قوانین بازدارنده تر برای کاهش تصادفات

 هوای تهران آلوده است
بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای 
حاضر  حال  در  هوا  کیفیت  شاخص  تهران، 
بر روی عدد ۱۰۱ قرار گرفته و هوای تهران در 
وضعیت نارنجی و آلوده برای گروه های حساس 
جامعه است. همچنین طی ۲۴ ساعت گذشته، 
شاخص کیفیت هوا بر روی عدد ۱۰۵ بوده و 
هوای تهران در وضعیت نارنجی و آلوده برای 

گروه های حساس جامعه بود. 

کاهش دما تا 10 درجه 
صادق ضیاییان، رئیس مرکز ملی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا، ضمن 
اشاره به کاهش ۶ تا ۱۰ درجه ای دما طی روز 
شنبه و یکشنبه )۴ و ۵ اسفند( در نواحی شمال 
غرب و غرب، از بارش باران و برف طی چهارشنبه 
در مناطق شمال غرب، غرب، جنوب غرب، غرب 
، شرق  سواحل دریای خزر و بخش هایی از مرکز
و جنوب و در مناطق جنوبی وقوع رگبار و رعد 
و برق خبر داد. به گفته او شنبه و یکشنبه در 
بیشتر مناطق واقع در شمال غرب و غرب دما 

بین ۶ تا ۱۰ درجه کاهش می یابد. 
 

واریزحقوق بهمن ماه بازنشستگان 
کشوری  بازنشستگی  صندوق  مدیرعامل 
از پرداخت حقوق بهمن ماه بازنشستگان و 
وظیفه بگیران این صندوق خبر داد. به گزارش 
، حجت ا... میرزایی مدیرعامل صندوق  مهر
بازنشستگی کشوری گفت: حقوق بهمن ماه 
تمامی بازنشستگان به حساب ها آنها واریز شد. 
به گفته وی، »عیدی« بازنشستگان نیز طی 

روزهای آینده پرداخت خواهد شد. 

 مجازات جابه جا کردن
 اتباع خارجی فاقد مجوز

معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
دادگستری استان تهران در پیامکی نسبت به 
جابه جایی اتباع خارجی فاقد مجوز قانونی 
و  اجتماعی  معاونت  پیامک  داد.  هشدار 
پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران 
به شرح زیر است: افرادی که اتباع خارجی فاقد 
مجوز قانونی اقامت را حمل و جابه جا نمایند، 

مجازات خواهند شد. 

 اجرای طرح های امدادی 
با هوش مصنوعی

 محمدحسین کبادی گفت: اجرای هوشمند 
طرح های عملیات امدادی با استفاده از هوش 
مصنوعی در دستور کار این سازمان قرار دارد. 
به گزارش ایلنا، محمدحسین کبادی افزود: با 
توجه به لزوم بروز رسانی و توسعه و هوشمند 
سازی سامانه های شبکه امدادونجات کشور 
این توسعه و تحول عظیم در دستور کار سازمان 
امداد و نجات قرار گرفته است. وی ادامه داد: 
در همین راستا محورهای توسعه و هوشمند 
سازی این پروژه ملی توسط حوزه های تخصصی 
گرفته است.  کارشناسی قرار  مورد بررسی و 
مدیر تیم های عملیاتی سازمان امدادونجات 
کرد:  اضافه  درخاتمه  احمر  هلال  جمعیت 
کیفی خدمات  همچنین در راستای ارتقای 
، استاندارد سازی و  شبکه امداد نجات کشور
ح های  مدیریت منابع و اجرای هوشمند طر
هوش  سازوکارهای  از  استفاده  با  عملیاتی 

مصنوعی در دست اقدام است. 

 سی تی اسکن
 درختان بیمار تهران

معاون خدمات شهری شهرداری منطقه 
۱۴ تهران از اجرای عملیات توموگرافی درختان 
، علیرضا رباطی  بیمار خبر داد. به گزارش  مهر
معاون خدمات شهری و محیط زیست منطقه 
۱۴ تهران با بیان اینکه برنامه ریزی برای تیمار 
و رسیدگی ویژه به درختان کهنسال نیازمند 
این است که از وضعیت ریشه، تاج و داخل تنه 
درخت که قابل رؤیت نیستند، شناخت داشته 
باشیم، افزود: مرکز تحقیقات، آموزش و مشاوره 
فضای سبز منطقه اقدام به تهیه، ارزیابی و 
تحلیل در جهت رفع درختان خطرساز سطح 
منطقه کرد تا وضعیت داخل ساقه بررسی و از 
درختان در مقابل آسیب ها و سقوط در زمان 
باد جلوگیری شود. رباطی با بیان اینکه درختان 
کنترل زمان  فضای سبز همیشه باید تحت 
و سن بهره برداری باشند و زمانی که درخت 
به سن بهره برداری نزدیک می شود، ممکن 
است در اثر وزش باد، خطرآفرین شود، افزود: 
توموگرافی )سی تی اسکن( طرح جدید فضای 
سبز برای نگهداری درختان است، در این روش 
از طریق ارسال امواج صدا، میزان پوسیدگی 
درخت تعیین می شود، همچنین از طریق نوع 
و قد درخت، میزان پوسیدگی و خطرآفرینی آن 
مشخص می شود. به گفته وی فاز مطالعاتی و 
شناخت تحلیلی توموگرافی درختان پرخطر در 
منطقه انجام پذیرفته و فاز اجرایی آن آغاز شده 
است. معاون خدمات شهری و محیط زیست 
منطقه ۱۴ در پایان یادآور شد: با اجرای این طرح 
از زمستان جاری تا بهار سال آینده برنامه ریزی 
شده تا طی اسکن بخش های غیرقابل رؤیت 
درختان با این روش نوین، بتوانیم بیماری ها 
و عارضه های احتمالی آنها و خطر سقوط این 
میراث ارزشمند جلوگیری و برای حفظ و زیباتر 

شدن فضای سبز منطقه کوشاتر باشیم. 

کی از افزایش پدیده ازدواج     جامعه شناس و روانشناس اجتماعی گفت: آمارها حا
سفید در کلانشهرهایی مانند تهران دارد که به سرعت رشد کرده به خصوص از سال ۹۷ 

به بعد، میزان آن در کشور به ویژه در کلانشهرها افزایش یافته است. 
»علیرضا شریفی یزدی« جامعه شناس و روانشناس اجتماعی در گفت وگو با ایلنا در 
کنش به خبری مبنی بر اینکه در تهران از هر دو ازدواج یک مورد به طلاق می انجامد،  وا
گفت: عوامل ایجاد کننده پدیده طلاق در کشور یکسان نیست و نمی توان با یک 
تحلیل ساده همه عوامل موضوع طلاق در کشور را مورد مطالعه قرار داد. آنچه که 
مسلم است در تحلیل پدیده طلاق حتما باید به قشربندی اجتماعی توجه کنیم. بر 
اساس مطالعاتی که در داخل کشور انجام شده از هر دو ازدواج در تهران، یک مورد به 
طلاق منجر می شود و این آمار متعلق به مناطق مرفه و بالای شهر تهران مانند مناطق 
یک و سه است. وی ادامه داد: این تحقیقات مطالعاتی در مناطق مرفه نشین تهران، 
ج انجام شده که آمارشان نزدیک به هم است. بر اساس این  جهانشهر و عظیمیه کر
گر بخواهیم به صورت قشربندی اجتماعی این پدیده را تحلیل کنیم باید  تحقیقات ا
بگوییم در بین لایه های بالای جامعه به اصطلاح طبقه فرادست جامعه ایران، مقوله 
طلاق عمدتا به سبک زندگی باز می گردد که افراد یک سبک زندگی خاص را برای خود 
تعریف می کنند که به راحتی قابل پیش بینی است که این سبک زندگی در نهایت منتج 
به طلاق خواهد شد یا در بین این طبقه بیشتر مساله طلاق صورت می گیرد و عمدتا 

طلاق ها در بین گروه هایی از جامعه رخ می دهد. 
  بهامیدزندگیبهتر

وی افزود: دختران طبقه متوسط به امید زندگی بهتر اقتصادی، دسترسی به 
، ماشین بهتر و بر اساس یک  ، موقعیت بهتر ج، خانه بزرگ تر ، سفر خار امکانات بیشتر
سری قاعده ها با پسرهایی که از خانواده های متمول و پولدار هستند، ازدواج می کنند 
و متاسفانه آیتم های دیگری که برای یک ازدواج پایدار وجود دارد را در نظر نمی گیرند. 
وی تصریح کرد: برخی دختران وقتی پسری از یک خانواده پولدار پیدا می شود، از طریق 
دوستی با او ازدواج می کنند، اما مسئله اینجاست این دختران، رفتارهای غلطی که در 
دوران دوستی و نامزدی می بینند به دلیل دستیابی به امکانات اقتصادی و موقعیت 
اجتماعی بالاتر نادیده می گیرند به این امید که این چالش ها پس از ازدواج درست 
می شود، اما وقتی می بینند موفق نمی شوند و شرایط آن گونه که امیدوار بودند، 
پیش نمی رود و بعد از مدتی هم آن جذابیت ها و نیت های اقتصادی و اجتماعی رنگ 
می بازد، زندگی شان به سمت طلاق و جدایی می رود که متأسفانه گاهی فرزندی هم در 
این وسط وجود دارد که آسیب های خاص خودش را دارد. شریفی یزدی در خصوص 
گر به تجربه فردی استناد کنم به طور  عوامل گریش جوانان به ازدواج سفید گفت: ا
متوسط از هر ۵۰ پرونده زوجین که مراجعه می کنند، متأسفانه یک یا دو مورد از آن ها 
کی از افزایش پدیده ازدواج سفید  در تهران ازدواج شان، ازدواج سفید است. آمارها حا
در کلانشهرهایی مانند تهران دارد که به سرعت رشد کرده به خصوص از سال ۹۷ به بعد، 
میزان آن در کشور به ویژه در کلانشهرها افزایش یافته است. وی با بیان اینکه اصلی ترین 

عامل گرایش جوانان به پدیده ازدواج سفید مسئله اقتصاد است، گفت: در کنار آن 
عوامل دیگری هم وجود دارد از جمله مسئولیت ناپذیری مردها، مهریه های سنگین، 
هزینه های سنگین ازدواج، خواستگاری و مراسم عروسی. دلیل اصلی خانم ها برای 
ورود به ازدواج سفید عمدتا این است که به امید این هستند که پس از مدتی ازدواج 

کثر موارد متأسفانه اینگونه نمی شود.  سفید به یک ازدواج دائم تبدیل شود که در ا
دیگرکشورها   مقایسهازدواجسفیددر

وی تصریح کرد: دلیل اصلی مردان هم برای ازدواج سفید این است که زیر بار 
تعهداتی که به لحاظ قانونی و عرفی تحمیل می شود، نروند و در عین حال یک زندگی 
باثبات داشته باشند. این روزها به دلیل اینکه در تهران زندگی های تک نفره بسیار باب 
شده است، چه آن هایی که از خانواده ها جدا می شوند و چه آن هایی که از شهرستان 
برای تحصیل، کار یا هر انگیزه دیگری به تهران آمده اند، تمایل دارند با یک پارتنر زندگی 
کنند چون به تنهایی نمی توانند از پس زندگی بر بیایند. این روانشناس در خصوص 
ل اولیه ازدواج سفید در کشورهای غربی این  آسیب های ازدواج سفید گفت: استدلا
بود که همان طور که دوران نامزدی را سپری می کنیم یک مدتی هم زیر یک سقف با 
هم زندگی کنیم و ببینیم آیا روحیات و سبک زندگی با همدیگر همخوانی دارد که پس 
از آن زندگی مشترک را تشکیل دهیم. مطالعات در آنجا نشان داد که ازدواج سفید هیچ 
تأثیری در قوام بخشی و کاهش خطر فروپاشی زندگی یا کاهش اختلافات بین زوجین 
ندارد و تنها حسنی که می تواند داشته باشد، این است که در دوره ازدواج سفید مرد 

بیشتر به همسرش توجه دارد تا در ازدواج رسمی. 

افزایش ازدواج سفید در کلانشهرها از سال ۹7 به بعد


